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 کسب رتبه دوم شرکت برق منطقه ای خوزستان 
در حوزه آموزش نیروی انسانی 

شرکت برق منطقه ای خوزستان در حوزه آموزش نیروی انسانی دستگاه های 
اجرایی در بین ۶۰ دستگاه اجرایی استان، رتبه دوم را کسب کرد.

بر اساس اعلام مهرداد نیکو رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان خوزستان، با بررسی 
کلیه فرایندها در امر آموزش که به منظور ارتقاء سطح آموزش دستگاه های اجرایی در سال ۱۴۰۱ 
برگزار شده بود، شرکت برق منطقه ای خوزستان با کسب ۹۴ امتیاز از مجموع ۱۰۰ امتیاز، در بیان 

۶۰ دستگاه اجرایی خوزستان موفق به کسب رتبه دوم شد.
این آموزش ها با هدف توانمند نمودن نیروی انسانی که موثر ترین و مهم ترین سرمایه سازمانی 
بوده صورت پذیرفته و توســط مرکز پژوهش های توســعه و آینده نگری سازمان مدیریت و 

برنامه ریزی خوزستان، مورد بررسی و ارزیابی قرار گرفته است.
بر اساس این گزارش، دفتر برنامه ریزی منابع انسانی و آموزش معاونت منابع انسانی، شرکت 
برق منطقه ای خوزستان در ســال ۱۴۰۱ برای توانمند سازی کارکنان این شرکت ۱۴۸ دوره 
آموزشی با ماهیت تخصصی فنی برق، اداری و مالی، بهبود مدیریت، فناوری اطلاعات و عمومی 
با مجموع ۱۴۹ هزار و ۹۸۷ نفر ساعت آموزش، به ۲ صورت حضوری و الکترونیکی برگزار کرده 
است. شرکت برق منطقه ای خوزستان مسئولیت انتقال برق در ۲ استان خوزستان و کهگیلویه 

و بویراحمد را بر عهده دارد.

عمار ایزدیار؛
 اراضی متعلق به تعاونی

 کارکنان شرکت راه آهن تعیین تکلیف شد
سخنگوی شورای اسلامی شهر کرج گفت: 
پس از سال ها بلاتکلیفی اراضی متعلق به 
کارکنان شــرکت تعاونی کارکنان راه آهن 
جمهوری اسلامی ایران جهت صدور پروانه 
توسط اعضای شورای شهر تعیین و تکلیف 

شد.
عمار ایزدیار در پایان یکصد و چهل و چهارمین جلسه 

رسمی که با حضور اعضای شورای شهر، شهردار و مدیران شهری برگزار شد در جمع اصحاب 
رســانه به دستور جلسات، لوایح و مصوبات اشــاره کرد و اظهار داشت : لایحه شهرداری در 
خصوص تعاونی کارکنان راه آهن واقع در اراضی منطقه گلدشت با اخذ مجدد نظریه کارشناسی 

به تاریخ روز، به اتفاق آراء حاضرین به تصویب رسید.
سخنگوی شورای اسلامی شهر کرج تصریح کرد : مقرر شد سهم سرانه شهرداری مجدداً 
کارشناسی و پس از کسر مبلغ پرداختی قبلی به تناسب، مابه التفاوت آن بر مبنای کارشناسی 
جدید اخذ شد که مراتب طی مکاتبه از سوی شورای اسلامی شهر به شهرداری منعکس شد. لذا 
با عنایت به مشمول شدن موضوع به مرور زمان، حسب درخواست مجدد تعاونی مبنی بر تعیین 
تکلیف توافقات گذشته موضوع در جلسه تعیین وضعیت املاک و تطبیق و توافقات شهرداری 
کرج ارجاع گردید که مقرر شد با توجه به درخواست مالک مبنی بر واگذاری بهاء 3۰ درصد از 
ملک به شهرداری پس از کسر مساحتی که به تناسب بهاء آن پرداخت گردیده الباقی آن بعد از 

ارزیابی مجدد به تاریخ روز توسط کارشناس رسمی دادگستری اقدام شود.

 مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان
 از روند پیشرفت پروژه های شرکت پتروپالایش 

سهروردی صفاهان بازدید کرد
مدیر عامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان از 
عملیات عمرانی، میزان پیشرفت پروژه های 
RHU و HPU پتروپالایش ســهروردی 
بازدید کرد و برنامه های هدف گذاری شده 

برای این طرح ها را مورد ارزیابی قرار داد.
دکتر قدیری گفت: پروژه های پتروپالایش سهروردی 
صفاهــان در حالــی روز به روز تکامــل می یابند که 
متخصصان داخلی بدون هیچگونه وابستگی فکری و 

انسانی به خارج از کشور و بدون اتکاء به مسائل تحریمی و حتی ارزهای نوسان دار، کارها را پیش 
می برند و اتفاقات بزرگ را رقم می زنند.

وی با اشاره به اینکه عامل اصلی ساخت پالایشگاه های جدید در کشور، نخبگان این صنعت 
هستند گفت: منابع فروانی در کشور وجود دارد که اگر فکر خلاق متخصص داخلی پشت آن 

نباشد کار به جایی نخواهد رسید و پیشرفتی نخواهیم دید.
مدیرعامل شرکت پتروپالایش سهروردی صفاهان نیز در این بازدید گفت: پروژه های این 

شرکت در جبهه های مختلف بصورت ترکیبی ، همزمان و طبق برنامه در حال انجام است.
مهندس شاه محمدی افزود: برای سرعت گرفتن پروژه های شرکت، به جذب متخصصان 
اقدام نموده ایم و مدیران پروژه نیز مصمم به افزایش تلاش و نظارت ها هستند تا بتوانیم جلوتر 

از برنامه حرکت کنیم و افق ترسیم شده برای شرکت را زودتر محقق کنیم.

 بازدید جمعی از مسئولین
 از ایستگاه مترو شهر مِهستان

معاونــت عمرانی فرمانداری شهرســتان 
ســاوجبلاغ به همراه شــهردار و رییس 
کمیسیون حمل و نقل شورای اسلامی شهر 
مِهستان از ایستگاه مترو شهر مِهستان بازدید 

کردند.
به گزارش روابط عمومی شورای اسلامی و شهرداری 
مِهِستان دکتر امینی معاون عمرانی فرمانداری شهرستان، 
دکتر گلرخی شهردار، مهندس پورخداداد عضو و رئیس 

کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای اسلامی شهر مِهستان، مدیران عامل سازمان حمل 
و نقل و ترافیک شــهرداری های مهستان و هشتگرد و مدیران دستگاه های خدمات رسان 

شهرستان ساوجبلاغ از ایستگاه مترو شهر مهستان بازدید کردند. 
در این بازدید موضوع تسهیل رفت و آمد شهروندان مهستان و شهرهای همجوار به ایستگاه 
مترو، اضافه شــدن ســاعات حرکت مترو، اضافه شــدن امکانات رفاهی و خدماتی از قبیل 
دستگاه های خودپرداز، غرفه های خدماتی و ... و ایجاد پارکینگ عمومی و جلوگیری از ورود 
خودروهای شخصی به داخل محدوده ایستگاه با هدف تامین امنیت و آسایش مسافران مورد 

بازدید و بررسی میدانی، گفت و گو و مشورت قرار گرفت.

 تقدیر ازروند اجرای پروژه نجما 
در مخابرات منطقه گلستان   

اقدامات مخابرات منطقه گلستان در پروژه نجما و توسعه فیبر نوری مورد 
تقدیر وتشکر واقع شد.  

به گزارش اداره روابط عمومی مخابرات منطقه گلستان ، در جلسه ای با حضوراعضای  هیئت 
مدیره شرکت مخابرات ایران ، از اقدامات مخابرات منطقه گلستان در پروژه نجما تقدیر شد.  
دراین  جلسه که به ریاست دکتر محمودزاده رئیس هیئت مدیره شرکت مخابرات ایران برگزار 
شد  ، دکتر غلامعلی شهمرادی که مدعو جلسه بمنظور ارائه گزارش طرح نجما بود  ، گزارش 
مبسوطی از اقداماتی که استان از ابتدای طرح نجما انجام داده است، ارائه که مورد تقدیر و تشکر 

اعضای م هیئت مدیره مخابرات ایران قرار گرفت.  
دکتر محمودزاده در این جلسه ضمن اعلام این مطلب که پروژه توسعه فیبر نوری یا همان 
نجما در استان گلستان با برنامه ریزی مناسب پیش رفته است آنرا ازفعالیتهای برجسته مخابرات 
منطقه گلستان دانست و ابراز امیدواری کرد در آینده شاهد تحولات خوبی در حوزه ارتباطات 

استان گلستان با اقدامات توسعه ای صورت گرفته باشیم.

اخبار کوتاه 

شــهرکرد محمودمولوی: به گزارش 
روابط عمومی صمت، مدیرکل صمت 
چهارمحــال و بختیــاری گفت: این 
دو پروژه ی پتانســیل یابی با هدف 
شناســایی خاک هــای صنعتی در 
گنبدهای نمکی این شهرستان اجرایی 

شده است. 
فضل ا... رحمتی افــزود: اعتبار مورد نیاز این 
پروژه ها از محل طرح های پی جویی و اکتشاف 
مواد معدنی تامین شده است. وی با بیان اینکه 

خاک های صنعتی در ایران شامل :خاک نسوز ؛رس های کائولینیتی؛ رس های 
معمولی و نیمه صنعتی است؛ تصریح کرد:خاک های صنعتی بسته به نوع آن 
در مواردی مانند صنایع سرامیک، تجهیزات بهداشتی، کارد وچنگال،کاشی های 
دیواری و کف ، خاک رس نســوز، سرامیک های ساختمانی، عایق های چینی 

الکتریکی و به عنوان پر کننده و توسعه دهنده 
در باغداری و کشاورزی به عنوان اصلاح کننده 
خاک، در پلیمر ها، چسب ها، پلاستیک ها، مواد 

درزگیر، کودها و حشره کش ها کاربرد دارند. 
وی همچنین به رشد ۲۰۰ درصدی دریافت 
حقوق دولتی معادن اشــاره کــرد و گفت: با 
به ثمر نشســتن ایــن دو طــرح مطالعاتی و 
همچنین واگذاری معادن ترک تشریفات شده، 
 شــاهد تحول خوبی در بخش معادن اســتان 

خواهیم بود. 
سنگ لاشه، سنگ نما، سیلیس، سنگ گچ، خاک نسوز، سنگ های تزیینی و 
مواد اولیه سیمان از مواد در حال استخراج از معادن این استان هستند و به طور 
میانگین سالانه حدود شش میلیون تن موادمعدنی از معادن فعال این استان 

استخراج می شود.

منطقه ای  برق  شــرکت  مدیرعامل 
خوزستان، نیروی انسانی را اصلی ترین 
سرمایه این شرکت دانست که لازم 
است شرایط مطلوب برای آنها فراهم 

شود.
نشست شورای معاونین این شرکت با حضور 
علی اسدی مدیرعامل برگزار و موضوعات فنی 

و نیروی انسانی مورد بررسی قرار گرفت.
در این نشســت معاونین و مدیران شــرکت 
گزارش هایی از حوزه عملکردی خود، اقدامات 

انجام شده و مسائلی که لازم است بررسی و رفع شوند، ارائه کردند.
علی اسدی مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان نیز با بیان اینکه سرمایه 
اصلی این شرکت نیروی انسانی است از ایجاد شرایط مطلوب برای کارکنان 

شرکت سخن گفت.

وی با تشریح شرح وظایف و مسئولیت های 
شرکت برق منطقه ای خوزستان، خواستار تعامل 
و همکاری همه واحدها برای انجام وظایف و 
مسئولیت های شرکت در خدمت رسانی مطلوب 

به مردم شد.
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان 
همچنین با توجه بــه اهمیت اقدامات فنی در 
کسب رضایت مشترکین، از کارکنان شرکت 
خواست که با متولیان فنی همراهی و همکاری 

داشته باشند.
بر اســاس این گزارش، این نخستین نشست و جلســه کاری علی اسدی 

مدیرعامل جدید شرکت برق منطقه ای خوزستان بوده است.
شرکت برق منطقه ای خوزستان مسئولیت انتقال برق در ۲ استان خوزستان و 

کهگیلویه و بویراحمد را بر عهده دارد.

مدیرکل صمت چهارمحال و بختیاری: مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان: 

 دو پروژه مطالعاتی و پتانسیل یابی خاک های صنعتی
 در شهرستان خانمیرزا اجرایی شده است

 نیروی انسانی اصلی ترین
 سرمایه شرکت برق منطقه ای خوزستان است

مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
گلستان از آغاز مرحله دوم توزیع الکترونیکی گاز مایع 
خبر داد و تاکید کرد: سهمیه مصرف کنندگان واقعی گاز 

مایع با نرخ یارانه ای قبلی عرضه می شود.
به گزارش روابط عمومی شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
منطقه گلســتان، سید محمد حسینی در جلســه ای که باحضور 
نمایندگان شرکتهای موزع گاز مایع استان در سالن اجتماعات ستاد 
منطقه برگزار شد، با اشاره به اجرای مرحله دوم توزیع الکترونیکی 
سیلندرهای گاز مایع از ابتدای آذر ۱۴۰۲ گفت: در راستای اجرای بند 
ب تبصره ۱۴ قانون بودجه سال ۱۴۰۲، توزیع سیلندرهای گاز مایع 
از ابتدای آذر ماه جاری به دو روش انجام می شود.حسینی با تاکید بر 
دونرخی شدن قیمت گاز مایع افزود: نرخ اول یارانه ای و مطابق قبل 
بوده و هیچگونه افزایشی نداشته است اما نرخ دوم آزاد و مطابق قیمت 

فوب خلیج فارس است.
وی تأکید کرد: مصرف کننــدگان واقعی بی بهره از گاز طبیعی و 

https://newtejaratasan.کسانی که در ســامانه ســدف
niopdc.ir )درخواست فرآورده( ثبت نام کرده و مشمول دریافت 
سهمیه یارانه ای گاز مایع شده اند، همچنان مانند قبل، سوخت موردنیاز 
خود را به نرخ مصوب یارانه ای دریافت خواهند کرد و نرخ دوم این 
محصول مطابق قیمت بین المللی آن )فوب خلیج فارس( تنها برای 
مصارف خارج از این چارچوب از جمله مصارف خودرویی و با نظارت 

عالیه سازمان صنعت، معدن و تجارت خواهد بود.
این مقام مسئول خاطرنشان کرد: اکنون هر سیلندر ۱۱ کیلویی به 
نرخ مصوب یارانه ای ۲۷۹ هزار ریال بوده و به مصرف کنندگان مجاز 
صنفی و خانگی واجد شرایط عرضه می شود.مدیر شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی منطقه گلستان خاطر نشان کرد: توزیع فرآورده گاز 
مایع توســط عاملین و نمایندگیها فقط از طریق زیر ساخت بانکی 
و استفاده از کارت الکترونیکی امکان پذیر خواهد بود.گفتنی است، 
هموطنان گرامی می توانند شکایات خود را از طریق شماره ۱۲۴)مرکز 

پاسخگویی یکپارچه وزارت صمت( مطرح و پیگیری نمایند.

شهرکرد محمود مولوی: در قالب پویش مردمی کاشت یک میلیارد درخت 
در کشور صورت می گیرد.

آغاز اجرای طرح کاشــت ده میلیون درخت در اســتان از یازدهم آذر ماه اصغر احمدی 
مدیرکل منابع طبیعی وآبخیزداری استان در نشست هماهنگی با مدیرکل صداوسیمای 
اســتان درخصوص نحوه مشــارکت مردم در پویش مردمی تولید و کاشت نهال، اظهار 
داشت: به منظور کاهش گازهای گلخانه ای و با هدف مهار کردن دودهای ناشی از فعالیت 
کارخانه ها، ایجاد فضای پاک و افزایش سبزینگی در کشور نهضتی راه اندازی شده است.
وی افزود: نهضت سبز یک نهضت ملی است که با عنوان طرح مردمی کاشت یک میلیارد 
اصله نهال درخت مشخص شده است. مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری چهارمحال و 
بختیاری ادامه داد: سهم این استان از این طرح ملی براساس ظرفیت های فعلی آن، در یک 
دوره چهارساله کاشت ۱۰ میلیون اصله نهال است. احمدی عنوان کرد: قرار است به صورت 
همزمان با سراسر کشور پویش کاشت درخت در استان با عنوان شهدای بام ایران در روز 
۱۱ آذر آغاز می گردد.وی افزود: این برنامه در سراســر استان در ساعت ۹ صبح آغاز و با 
توان اجتماعی تمامی مردم، تشکل های مردمی، نهادهای دولتی خصوصی کاشته می شود.

احمدی گفت: برنامه پایلوت در استان در شهرستان بروجن، شهر فرادنبه-تپه نورالشهدا 

)قزل گریش( با حضور مسئولین استانی و شهرستانی، مردم و اهالی شهر و سازمان های 
مردم نهاد و دانش آموزان در روز شنبه آغاز خواهد شد.سیدمحسن حسینی مدیرکل صدا و 
سیمای استان با اشاره به رویکردهای مهم رسانه ملی که همان هویت محوری و عدالت 
گستری است گفت: با توجه به جایگاه رفیع منابع طبیعی، رسانه در تلاش است حق منابع 
طبیعی را به درستی ادا کند.وی افزود: مبنای عملکرد مطالبه گری در آینده، سند ملی آمایش 
سرزمین است که در این آمایش، منابع طبیعی یکی از اصلی ترین مباحث و مهمترین مبانی 
شکل گیری این طرح بود.حسینی در ادامه بیان کرد: زمین های استان چهارمحال و بختیاری 
بسیار محدود و بیشتر به صورت شیب هستند که هر آسیبی در این زمینه رخ دهد چند برابر 
و امکان جبرانش سخت خواهد بود و همه این موارد دست به دست هم می دهند تا این 

منابع برای ما اهمیت مضاعف داشته باشند.
وی به توجه خاص رسانه به منابع طبیعی اشاره کرد و گفت: اگر رسانه به تنهایی تولیداتی 
در خصوص منابع طبیعی بسازد از آنجایی که تخصصی نیست چندان به نتیجه نخواهد 
رسید لذا همه دســتگاه ها از جمله منابع طبیعی نیازمند یک رسانه مستقل هستند تا با 
اندیشه محتوایی آن حوزه و ساختار، محصولات رسانه ای تولید کنند که به طور قطع این 

محصولات از همه رسانه ها از جمله صدا و سیما هم پخش خواهد شد

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه گلستان: در قالب پویش مردمی؛

 سهمیه مصرف کنندگان واقعی گاز مایع
 با نرخ یارانه ای عرضه می شود

 آغاز طرح کاشت ده میلیون درخت 
در استان چهارمحال وبختیاری

حجت الاسلام حامد تقدیری رئیس ستاد ملی روایت پیشرفت 
و تنی چند از اعضای این ســتاد دوشنبه ۶ آذرماه با حضور در 
ذوب آهن اصفهان، ضمن بازدیــد از خط تولید، با مدیرعامل و 

مسئولین این مجتمع عظیم صنعتی دیدار و گفتگو کردند.
حجت الاســلام حامد تقدیری پس از این بازدید گفت : ذوب آهن اصفهان 
با تکیه بر توان تلاشــگران و متخصصان خود نه تنها ریل مورد نیاز راه آهن و 
متروی کشور را تولید می کند بلکه با انواع محصولات صنعتی ، ریل پیشرفت 
ایران اسلامی را می سازد. وی اظهار داشت : ذوب آهن نه تنها نیاز کشور به این 
محصولات را تامین می کند بلکه می تواند انواع ریل و سایر محصولات صنعتی 

را به کشورهای منطقه صادر کند.
رئیس ستاد ملی روایت پیشرفت افزود: پیشرفت در عرصه های مختلف تولیدی 
و بومی سازی در ذوب آهن اصفهان به خوبی مشهود است و این دستاوردها برای 

هر ایرانی غرورآفرین است.
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان در این دیدار با اشاره به اینکه این مجتمع بزرگ 

صنعتی با ۵۲ سال سابقه همچنان بر بلندای صنعت فولاد کشور می درخشد، 
گفت : پیش از انقلاب ظرفیت تولید فولاد کشور تنها یک میلیون تن بود اما هم 

اکنون تولید بیش از 33 میلیون تن است.
 وی افزود : ذوب آهن اصفهان به عنوان پیشــران توسعه حمل و نقل ریلی و 
تنها تولید کننده ریل در غرب آسیا تاکنون بیش از ۱۴۵ هزار تن از این محصول 
استراتژیک را تولید و به راه آهن جمهوری اسلامی و متروی کلان شهرها تحویل 
داده است.وی افزود : در سفر اخیر ریاست جمهور به استان اصفهان نیز ضمن ارائه 
گزارشی از عملکرد ذوب آهن به حضور ایشان ، آمادگی خود را برای تامین کامل 

نیاز ریلی کشور اعلام نمودیم.
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان تصریح کرد : این مجتمع بزرگ صنعتی با تولید 
محصولات طویل ساختمانی نظیر تیرآهن بال پهن نیز آمادگی خود را برای تامین 
تیرآهن مورد نیاز طرح نهضت ملی مسکن اعلام نموده است. محصولی که ارتقاء 

سایزهای تولید آن تا پایان سال در برنامه قرار دارد. 
مهدی کوهی بیان کرد : در کنار تامین نیاز ریلی کشــور و صنعت ساختمان 

به مقوله تولید آرک های معدنی نیز ورود کردیم که این محصول در گشــودن 
جبهه های کاری و ایمن سازی معادن نقش کلیدی دارد.

کوهی افزود : امروز متخصصین ذوب آهن اصفهان موفق شدند ما می توانیم 
را که کلام حضرت امام )ره( بود به ما توانستیم ترجمه کنند و در شرایط سخت 

تحریم ، تولید ریل ملی را رقم بزنند .

 وی افزود :فعالیت شرکت های دانش بنیان اهمیت بسیاری دارند و علاوه بر 
حمایت ، باید آنها را در بخش صنعت مستقر کرد تا از نزدیک مشکلات را حس 
کنند و در کنار صنعت رشد نمایند که حاصل آن اقدامات موثر و سازنده خواهد بود.

وی با اشاره به اینکه ذوب آهن اصفهان مشارکت خوبی با دانش بنیان ها دارد و 
از جمله در پروژه های زیست محیطی این همکاری با جدیت در حال انجام است، 
گفت : شرکت های دانش بنیان از دو مزیت کاهش زمان پروژه و کاهش هزینه ها 

برخوردارند و می توانند بسیاری مشکلات صنایع را حل کنند .
لازم به یادآوری است؛ سند ملی روایت پیشرفت اسفند ماه ۱۴۰۱ درجلسه چهل 
و دوم شورای عالی جوانان با هدف حفظ و اشاعه هویت ملی نوجوانان و جوانان 
کشــور، گفتمان سازی تولید ادبیات و جریان سازی عمومی از روایت پیشرفت 
کشور به منطور تقویت روحیه خودباوری و امید در نسل جوان، معرفی پیشرفت ها 
و دستاوردها، شناخت چهره های شاخص و پیشگام در عرصه پیشرفت، آموزش 
و تربیت راویان پیشرفت و تولید محتوای رسانه ای اثرگذار برای بیان خلاقانه 

دستاوردها به نسل جوان و نوجوان کشور، مصوب شد.

ذوب آهن اصفهان ریل پیشرفت ایران را می سازد
رئیس ستاد ملی روایت پیشرفت

ادامه از صفحه یک
بنادری که از طریق آن ها امکان ارسال بار داریم، در هر نقطه ای از دنیا موجود نیستند. هرکدام 
از بنادر می تواند منبع توسعه باشد. بندری مثل چابهار می تواند در اقتصاد بسیار موثر باشد. فقط 
باید مدیریت این بنادر و امکاناتی که برای استفاده موثر از آن ها به کار می گیریم دقیق تر باشد 
تا بتوانیم همین طور که امکانات حمل و نقل دنیا از زوایای مختلفی رشد می کند، امکانات خود را 
در بنادر تقویت کنیم.کشتیرانی در تجارت حائز اهمیت است؛ چون فضایی که برای حمل و نقل 
ایجاد می کند، با فضای ایجاد شده توسط حمل و نقل ریلی، جاده ای و هوایی خیلی متفاوت است.

ویژگی های تجارت دریایی
حمل کالا با حجم بالا در دریا امکان این که بتوانیم کالا را با حجم بالا حمل کنیم خیلی 
بیش تر است. معمولا برای این که بتوانند کالا را در حجم بالا جا به جا کنند از کانتینرها استفاده 

می کنند.
امنیت بیش تر

آلودگی کم تر برای محیط زیســت آلودگی هایی که سایر موارد مثل کامیون ها می توانند 
برای محیط ایجاد کنند، در کشتیرانی کم تر است.زمان حمل طولانی از نظر زمانی معمولا 

حمل و نقل دریایی طولانی تر است.

جایگاه حمل  و  نقل در تجارت
حمل و نقل از ارکان اساســی تجارت اســت و اگر به هر دلیلی دچار مشکل شود، تجارت 
نمی تواند به صورت عادی پیش رود. حمل و نقل آن قدر مهم است که اگر درگاه های حمل و نقل 
و مســیرهایی که به سمت دنیا هست، به هر دلیلی در دسترس نباشد، تجارت دنیا با خلل 

مواجه می شود.
دریانوردی در خلیج فارس

خلیج فارس به عنوان یک  شــاهراه تجاری بزرگ از گذشته های دور تا کنون مورد توجه 
ایرانیان بوده است. مدارک باستان شناسی و متون تاریخی گواه بر این اداعاست که ایرانیان در 
دریانوردی و تجارت دریایی مهارت زیادی داشتند و سیطره دریایی ایرانیان در خلیج فارس 
و تجارت جهانی گسترده آن با بنادر باستانی هندوچین، دریای سرخ و سواحل شرق آفریقا 
انکار ناشــدنی است.به گزارش CHN ثبت دریانوردی ایرانیان از جمله اتفاقات اخیر حوزه 
میراث معنوی است. مجموعه مطالعات میدانی و کتابخانه ای نشان می دهد که ایرانیان از 
دیرباز به این موضوع توجه داشته اند. برخی سابقه دریانوردی و تجارت دریایی خلیج فارس را 

به دوره های پیش از تاریخ مربوط می دانند اما همگی بر این موضوع اذهان دارند که در دوره 
ساسانی و صدر اسلام، سیطره ایرانیان بر دریانوردی و تجارت دریایی خلیج فارس انکار ناشدنی 
است. اهمیت مسیر تجاری خلیج فارس باعث شده بود که طی دوران های طولانی ایرانیان 
اهمیت ویژه ای برای این منطقه قائل باشند.»محمد اسماعیل اسمعیلی جلودار«، باستان شناس 
و سرپرست کاوش های باستان شناسی در بندر تاریخی سیراف درباره اهمیت مسیر تجاری 
خلیج فارس می گوید: »شاهراه خلیج فارس از جمله راه های تجاری مهمی بوده که در طول 
تاریخ به عنوان پلی بین تمدن ها، عملکرد داشته است. در واقع ایران و تمدن دیرینه آن به عنوان 
پلی ارتباطی بین شرق و غرب بوده که این ارتباط، از یک سو توسط جاده ابریشم از شمال 
غربی چین به ناحیه آسیای مرکزی، خراسان، فلات ایران و بین النهرین و در نهایت سواحل 
دریای مدیترانه و جهان رومی متصل می شده است و از سوی دیگر توسط ارتباطات دریایی 
که برخی آن را جاده ابریشم دریایی نیز نامیده اند صورت می گرفته است. ارتباط دریایی جهان 
چین و هند را به جهان رومی از طریق خلیج فارس و بنادر آن برقرار می کرده است.«وی در 
ادامه می گوید: »این شاهراه، بنادر خلیج فارس را ابتدا به دریای عمان متصل می کرده و پس 

از آن به دو شاخه تقسیم می شده است؛ یکی از این شاخه ها ابتدا به سواحل پاکستان، سپس 
به هندوستان و سریلانکا و همچنین به مجمع الجزایر شرق دور )اندونزی و مالزی( و پس از 
ورود به دریای چین به بندر کانتون چین متصل می شده است. شاخه دوم هم از بنادر باستانی 
خلیج فارس به بندر سوهار عمان و سپس به بنادر دریای سرخ می رسید و از آنجا به سواحل 
شرق افریقا متصل می شده است.«بر اساس شواهد باستان شناسی، تجارت دریای در خلیج 
فارس از دوران پیش از تاریخ وجود داشته است. بر همین اساس، قیر و ظروفی که دارای اندود 
قیری بوده اند کارجابجایی کالاها را به عنوان یک ماده تجاری منتقل می کرده اند که مطالعات 
پتروگرافی و آنالیز شیمیایی انجام شده روی این سفال ها نشان می دهد که منشا این قیرها 
مربوط به، چشمه های قیر موجود در ناحیه عین القیر دهلران، ممتین رامهرمز و بطور کلی 
چشمه های قیری موجود در خوزستان، لرستان و برخی نیز مربوط به چشمه های طبیعی قیر 
منطقه بین النهرین بوده است.اسمعیلی همچنین درباره حضور ایرانیان در دوره تاریخی خلیج 
فارس می گوید: »شاهراه تجاری خلیج فارس در دوران تاریخی دارای اهمیت بیشتری نسبت 
به قبل بوده که حضور ایرانیان در آن هم از طریق منابع نوشتاری و متون جغرافیایی و هم از 
طریق مدارک باستان شناختی قابل اثبات است. نقش و اهمیت بندر بوشهر با وجود بندر ایلامی 
لیان و محوطه های پیش از تاریخی شناسایی شده قابل برسی است. بدست آمدن کتیبه های 

ایلامــی و احتمالا معبدی از ایــن دوره در کنار خلیج فارس که محل آن امروز در محدوده 
پادگان های نظامی قرار گرفته نشان از تسلط ایلامی ها بر این آبراهه مهم تجاری و اهمیت 
آن در نظر ایرانیان باستان است.«وجود کاخ های هخامنظی در پس کرانه های خلیج فارس و 
در منطقه برازجان، در ۲۰ کیلومتری بندر بوشهر نشان گر ارتباط تنگاتنگ هخامنشیان با حوزه 
خلیج فارس است. در این بین وجود کتیبه نویافته هخامنشی در خارک شاهدی دیگر از این 
مدعاست. از سوی دیگر متون تاریخی نیز اشاره دقیقی به دریانوردی هخامنشیان دارد که از آن 
جمله می توان به اشارات هرودوت به دریانوردی هخامنشیان یاد کرد. این که هخامنشیان در 
عمر دریانوردی تبحر زیادی داشتند، امری بدیهی است. بی شک لشگرکشی های خشایارشاه 
به یونان از طریق عبور از مجاری آبی و ســاخت پل در ترعه های آبی با استفاده از کشتی 
بوده که شــاهدی بر این مدعا است.اسمعیلی درباره حضور دوره های پس از هخامنشی در 
خلیج فارس می گوید: »از دوران اشکانیان نیز در حوزه خلیج فارس شواهد زیادی در درست 
است که از جمله آنها می توان به سکه ها، بقایای باستان شناختی و نوشته های مورخین اشاره 
داشت. این آثار به طور اخص در خارک و بنادر باستان و محوطه های استان هرمزگان قرار 
دارند. همچنین پراکندگی سفال های این دوران در محوطه های باستانی متعدد سواحل خلیج 

فارس قابل پی گردی است.«

اقبال ایرانیان در دریانوردی و تجارت در خلیج فارس

کرمانشاه - الهه فرهادی: مدیر شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی منطقه کرمانشــاه با اشاره به 
اینکه روزانه بین دو میلیون و ۱۰۰ تا دو میلیون و 
۲۰۰هزار لیتر بنزین بصورت روزانه در کرمانشاه 
مصرف می شود گفت: ذخایر انواع فرآورده های نفتی 
استان به میزان کافی موجود است و هیچ کمبودی 

وجود ندارد.
پیمان بهرامی در نشست خبری با حضور خبرنگاران به میزان 
مصرف انواع فرآورده های نفتی در هشت ماهه امسال پرداخت و 
اظهارداشت: در این مدت بیش از ۵۰۷ میلیون لیتر بنزین موتور 
در استان مصرف شده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۱۸ 
درصد رشد دارد، همچنین در این مدت مصرف نفت گاز بیش از 

3۹۰ میلیون بوده است که چهار درصد رشد را نشان می دهد.
بهرامی افزود: مصرف نفت سفید نیز در هشت ماهه امسال 
بیش از ۱3 میلیون لیتر بوده که کاهش ۶۲ درصدی داشته و 
این کاهش ناشی از توسعه شبکه گازرسانی در مناطق مختلف 

استان بوده است.
وی بــا بیان اینکه در این مدت میــزان مصرف گاز بیش از 

۱۰میلیون کیلوگرم بوده اســت از کاهــش ۶۰ درصدی این 
فرآورده  در مدت مشابه سال گذشته خبرداد.

مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
کرمانشــاه با بیان اینکه در این مدت بیــش از ۱۲۰ میلیون 
مترمکعب گاز طبیعی فشرده )CNG( در استان مصرف شده 
گفت: این میزان مصرف هم نسبت به مدت مشابه سال قبل 
کاهش ۱۷ درصدی دارد که یکی از دلایل آن کاهش اختلاف 

قیمت بنزین و گاز CNG است.
بهرامی در ادامه از آمادگی برای تامین ســوخت زمســتانی 
خانوارهایی که از گاز طبیعی بی بهره هستند خبرداد و گفت: 
سوخت کافی شامل نفت سفید و نفت گاز برای 3۲ هزار خانوار 
در کرمانشاه که از گاز طبیعی بی بهره اند برای گذر از فصل سرما 

به میزان کافی ذخیره شده است.
وی افزود: این خانوارها به صورت الکترونیکی نفت سفید مورد 
نیاز خود را تامین می کنند و در ســالجاری تاکنون سه مرحله 
کالابرگ نفت سفید با ســهمیه هزار لیتر برای هر خانوار در 
نظر گرفته شده و این روند تا پایان سال ادامه خواهد داشت و 

درخصوص موجودی نفت سفید ونفت گاز چالشی نداریم.

بهرامی با بیان اینکه از اوایل آذرماه با افت دما و محدودیت گاز 
صنایع، مصرف سوخت مایع در صنایع بزرگ و نیروگاه ها آغاز 
می شود گفت: سوخت مایع کافی برای این بخش نیز تامین و 

کار ذخیره سازی آن از تابستان آغاز شد است.
مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه کرمانشاه 
از فعالیت ۱۶۲ جایگاه عرضه سوخت مایع و CNG در استان 
خبرداد و گفت: ۱۲ جایگاه عرضه ســوخت دیگر نیز در دست 
احداث است.بهرامی با اشاره به اجرای طرح رایگان دوگانه سوز 
کــردن خودروهای عمومی گفت: تاکنون بیش از هفت هزار 

دستگاه خودرو عمومی در قالب این طرح دوگانه سوز شده اند.
وی در ادامه از توزیع الکترونیکی سوخت ادوات کشاورزی با 
استفاده از زیرساخت های بانکی در سطح استان خبرداد وگفت: 
ادوات کشــاورزی که پلاک گذاری شده باشند مشمول این 
سهیمه هستند که تاکنون برای تعداد 3۴ هزار دستگاه ادوات 
کشاورزی در مجموع استان با توجه به میزان فعالیت و سطح 

زیرکشتی که دارند سهمیه درنظر گرفته شده است.
مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه کرمانشاه 
با بیان اینکه روزانه حدود ۲.۱ میلیون لیتر بنزین در کرمانشاه 

مصرف می شود از اختصاص ۵۰۰ هزار لیتر بنزین سوپر برای 
آذرماه به کرمانشاه خبرداد و افزود: این محصول از طریق هشت 
جایگاه منتخب که امکانات توزیع از جمله مخزن و لاین مجزای 
بنزین سوپر را دارند و صرفا در مرکز استان توزیع خواهد شد و 

امکان اینکه بیش از این سهمیه را نیز جذب کنیم وجود دارد.
بهرامی درخصوص تعرفه های گاز مایع اظهارداشــت: این 
تعرفه ها با همراهی سازمان حمایت از مصرف کننده و توسط 
انجمن صنفی کارفرمایان توزیع گاز مایع به ما اعلام می شود 
و شرکت پخش فرآورده های نفتی تنها وظیفه تامین گاز مایع 
را دارد و تنظیــم و کنترل بازار آن در حوزه اختیارات ادارات کل 

صمت است.
وی افزود: از ابتدای آذرماه در کنار توزیع گاز مایع برای خانوارها 
و صنوف مصرف کننــده مجاز با همان قیمت مصوب قبلی 
یعنی ۲۷ هزار و ۹۰۰ تومان برای کپسول یازده کیلویی، برای 
گروه هایی که مصرف بیش از نیاز دارند و یا به نوعی مصرف 
کننده مجاز محسوب نمی شوند، نرخ دومی تعیین شده که بر 

اساس قیمت فوب خلیج فارس است.
مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 

کرمانشاه با بیان اینکه مصرف کنندگان مجاز سهمیه ۴۴ کیلو 
در مــاه را با همان نرخ قبلی ۲۷ هــزار و ۹۰۰ تومان - برای 
هر کپسول یازده کیلویی- از طریق توزیع الکترونیکی دریافت 
خواهند کرد، خاطرنشــان کرد: نرخ دوم برای کپسول های دو 
کیلویی در محل مصرف ۸۰ هزار تومان، برای کپســول پنج 
کیلویی ۱۷۵ هزار تومان و برای کپسول ۱۱ کیلویی 3۷۰ هزار 

تومان تعیین شده است.
بهرامی در ادامه علت قاچاق سوخت در نواحی مرزی را اختلاف 
قیمت قابل توجه بین سوخت ایران و کشورهای همسایه عنوان 
کرد و گفت: در نظر گرفتن تدابیری از جمله طرح »فول باک« 
در نقاط مرزی تاثیر بسزایی در کاهش قاچاق سوخت خواهد 
داشت و برای اجرای این طرح نیازمند احداث جایگاه های مرزی 

فروش سوخت هستیم.
وی در پایــان مقابله با قاچاق ســوخت را نیازمند همراهی 
بخش های مختلف با شرکت پخش فرآورده ای نفتی دانست و 
گفت: اخیرا با همراهی خوب دستگاه های امنیتی و انتظامی یک 
مرکز دپو سوخت در قصرشیرین کشف و مقادیر زیادی سوخت 

قاچاق در این مرکز ضبط شد.

 هیچ کمبودی در تأمین سوخت مورد نیاز استان وجود ندارد
مدیرعامل پخش فرآورده های نفتی کرمانشاه:

عضو شورای اسلامی شــهر کرج گفت: فرآیند 
خرید اتوبوس های برقی دچار اشکال است و باید 
زیرساختهای لازم در خرید اتوبوس ها لحاظ شود.
علی قاسم پور در نطق پیش از دستور یکصد و چهل و چهارمین 
جلسه رسمی شورای شهر با بیان اینکه خرید اتوبوس های برقی 
کاملا دارای ایرادات شکلی است،اظهارداشت: ایرادات شکلی 
و ماهیتی تعاریف خاص خود را دارد وقتی ایراد شکلی گرفته 
می شود به راحتی به ایراد ماهیتی میرسیم، وقتی یک کار ایراد 

شکلی نداشته باشد در ماهیت سخت است که ورود کرد. 
عضو شــورای اسلامی شــهر کرج به ایرادات شکلی خرید 
اتوبوس ها اشاره و تصریح کرد: فرایند خرید اتوبوس های برقی 
بدون مصوبه شــورای شهر و کلا در طول سه روز و بدون در 

نظر گرفتن و عدم بررســی اسناد بالادستی و فنی اتوبوس ها 
خریداری شده است.

وی خاطرنشــان کرد: امروزه کلانشهر کرج با کمبود شدید 
اتوبوس در خطوط شــهری مواجه است که شهرداری با این 
میزان هزینه می توانست دو اتوبوس گازوئیلی خریداری کند و 

به سرعت حمل و نقل شهری کمک شایانی کند. 
قاســم پور هر گونه شائبه شخصی در خرید اتوبوس ها را رد 
کرد و اذعان کرد: خرید اتوبوس ها بدون مصوبه شورای شهر 
اقدام شده است در این راستا به شهردار تذکر می دهم که اگر تا 
هفته آینده جواب قانع کننده ای در خصوص خرید اتوبوس ها 
و شرایط استفاده از آنها اعلام نشود و به اقناع نرسیم از ماده ۸3 

استفاده خواهم کرد.

 قاســم پور در بخش دیگری از سخنانش به توزیع آسفالت 
دانشگاه آزاد اسلامی واحد کرج توسط شهرداری اشاره کرد و 
یادآور شد:تفاهم نامه ای در سال ۹۹ توسط شهرداری و دانشگاه 
آزاد اســلامی واحد کرج مبنی بر توزیع آسفالت به مبلغ یک 
میلیارد و دویست میلیون تومان انعقاد شده است که تمام بندهای 

حقوقی آن مشخص است.
رئیس شورای اسلامی شهرستان کرج عنوان کرد: تفاهم نامه 
در راستای اعطای تراکم منعقد شده و دانشگاه به تعهدات خود 
عمل کرد و راه بازگشایی شد و شهرداری تعهد نموده تا ۵ سال 
تراکم تجاری و مسکونی برابر تعهداتش به دانشگاه آزاد بدهد 
لذا این تفاهم نامه دارای ایرادات شــکلی است که بایستی هر 

چه سریعتر رفع شود.

علی قاسم پور؛

فرآیند خرید اتوبوس های برقی دچار اشکال است 


